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الملخص
هدفت الدراسة الى التعرف على فعالية مراكز الشباب والشابات من وجهة نظر اعضاثئها من خلال ما تقدّمه
لهم من أنشطة وفعاليات. وشملت عينة الدراسة (166) من الذكور و(175)‏ من الإناث وجميعهم أعضاء في
المراكز ومن مضى على انتسابهم لهذه المراكز عام كامل.

ولتحقيق هدف الدراسة قام الباحث باعداد أداة مكونة من (46) فقرة: وتم التأكد من صدق الأداة باستخدام
صدق المحكمين. وثبات الأداة باستخدام معامل كرونباخ -ألفا والبالغ (0.93). ومعامل ارتباط بيرسون والذي بلغ(86).

تبين من نتائج الدراسة أن درجة فعالية مراكز الشباب والشابات الأردنية قد حصلت على متوسط حسابي
(4.05) وبنسبة متوية(%81) من وجهة نظر جميع افراد العينة. كما تبيّن ان اكثر المجالات تحققاهو المجال
الأجتماعي والذي حصل على متوسط حسابي (4.18) وبنسبة (%84)، بينما جاء المجال الكشفي والرياضي
بالمرتبة الثانية بمتوسط حسابي (4.03) وبنسبة(%81) كما حصل المجال الثقافي على متوسط حسابي (3.95)
وبنسبة (%79) ويليه المجال الفني الترويحي بمتوسط حسابي قد بلغ (3.95) بسبة قد بلغت (%79). كما
اظهرت نتائج الدراسة أن هناك فروقا ذات دلالة إحصّائية من حيث تقديرات الأعضاء بشكل عام حول أداء
مراكز الشباب والشابات في الأردن ولصالح الإناث.

وفضي ضوء النتائج السابقة يوصي الباحث إلى تعميم مراكز الشباب والشابات عن كافة التجمعات السكانية لما
لها من أثر ايجابي في حياة الشباب الأردني.

Abstract

Dr. Salem Ihmood AL-Harahsheh The present study aimed at surveying views of members of youth centers with regard to their effectiveness in promoting activities and actions. The sample of the study included (166) males and (175) females. All subjects are members in the centers for not less than one year. To fulfill the purpose of the study, an instrument consisting of (46) items was developed. It has been checked for validity by employing juries' judgment. On the other hand. Cronbach's alpha was used to check its reliability. An overall reliability of (0.93) was obtained. The findings of the study revealed that:
a. 81% is the degree of efficiency of youth centers in Jordan. according to the sample of the study (males and females).
b.The social arena is the best in terms of satisfaction achievement (84%), followed by the sports and scout arena (81%), and consequently the intellectual arena, and the artistic and entertainment arena (both achieving 79%).
c.There were significant statistical differences in favor of females in terms of performances of the Youth centers, in general. In light of the findings, the study recommended that youth centers should be established in all populated areas, as their positive influence on the Jordanian youth's lives is satisfactory evident.
